

الجمعية العامة الـ 145 للاتحاد البرلماني الدولي



كيغالي، رواندا 11–15 تشرين الأول/أكتوبر 2022

إعلان كيغالي

المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية) والبرلمانات المراعية للمنظور الجندري باعتبارها دوافع للتغيير من أجل عالم أكثر صموداً، وسلماً

صادقت عليه الجمعية العامة ال145 للاتحاد البرلماني الدولي (كيغالي، 15 تشرين الأول/أكتوبر 2022)

غن، أعضاء البرلمانات من جميع أنحاء العالم، نجتمع في الجمعية العامة الـ145 للاتحاد البرلماني الدولي في كيغالي، رواندا، لمناقشة موضوع "المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية) والبرلمانات المراعية للمنظور الجندري باعتبارها دوافع للتغيير من أجل عالم أكثر صموداً، وسلماً"، وللاحتفال بالذكرى السنوية العاشرة لخطة عمل الاتحاد البرلماني الدولي للبرلمانات المراعية للمنظور الجندري، وإعادة الالتزام بتعزيز المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية) في مؤسساتنا، وفي المجتمع.

ونحن نعترف بأننا نعيش في زمن استثنائي، يواجه تحديات عالمية. بعد عامين من مواجهة جائحة كوفيد-19، نعلم أن الأزمات ليست محايدة أبداً بين الرجال والنساء. فعلى عكس ذلك، تؤدي الأزمات إلى تفاقم أوجه عدم المساواة القائمة على الجندر وتنشئ حالات جديدة، وتضع الفئات الضعيفة من السكان في وضع أكثر خطورة. وتتكبد النساء والفتيات خسائر فادحة في حالات الأزمات، حيث يزداد التمييز والعنف على أساس الجندر، مما يعيق المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية)، ومجتمعاتنا بشكل عام.

ومع ذلك، فإننا نثق في أننا نعلم أن التزامنا الجماعي بهدف التنمية المستدامة المتمثل في المساواة بين الرجال والنساء وتمكين النساء والجندرية) قد أدى إلى مزيد من الاهتمام باحترام المساواة في الحقوق بين الرجال والنساء وتمكين النساء



والفتيات. ونؤمن أيضاً أن الجيل الحالي من البرلمانيين هو أكثر تنوعاً، ولذلك فإنه يبدي مزيداً من الدعم للنهوض بالمساواة بين الرجال والنساء (الجندرية)، والشمول.

ونحن نؤكد أن المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية) تعتبر أساسية في مواجهة الجوائح، والنزاعات، والركود الاقتصادي، وتغير المناخ. من منطلق الاقتصاد، تعني المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية) المساواة في الأجور، والإدماج المالي، والحماية الاجتماعية الشاملة، وتقدير أعمال الرعاية، والحماية من التمييز والعنف. وتعني المساواة في الاقتصاد أيضاً مشاركة المزيد من النساء في القوى العاملة، مما يؤدي إلى زيادة الازدهار والإنتاجية. وتسمح لنا المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية) في السياسة بالاستجابة بشكل أفضل للأزمات من خلال مراعاة الاحتياجات المتنوعة والمتعددة الجوانب للجميع، وبالتالي تحقيق نتائج أكثر فعالية. ومن منطلق بناء السلام والدبلوماسية، تشكل القيادة النسائية قوة دافعة، حيث أن اتفاقيات السلام التي توقع عليها المندوبات تؤدي إلى سلام أكثر استدامة. من منطلق صنع القرار السياسي، ثبت أن النساء القياديات تقود إجراءات مناخية أكثر صرامة. باختصار، عند الاستجابة للتحديات العالمية، من المرجح عدم إغفال أحد إذا شاركت النساء وشغلن مناصب قيادية.

وكما يتضح من خلال مناقشتنا العامة، نحن نحيط علماً بأنه يرد إنجازات في البرلمانات من جميع أنحاء العالم يمكننا أن نستلهم منها. في كيغالي، في هذه الجمعية العامة ال 145، أقررنا بأن المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية) حق للجميع، في كل مكان، واتفقنا على إجراء تغيير تدريجي للمساواة بين الرجال والنساء (الجندرية)، وجعل برلماناتنا مراعية للمنظور الجندري من أجل عالم أكثر صموداً، وسلماً.

وفي سبيل مضاعفة جهودنا في مجال المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية)، سنتطلع إلى معالجة أوجه عدم المساواة الهيكلية العميقة بين الرجال والنساء (الجندرية)، التي تدفع نقاط الضعف بدلاً من بناء القدرة على الصمود. وللقيام بذلك، نلتزم باتخاذ الإجراءات الرئيسية الخمسة التالية:

1. تحقيق التكافؤ في صنع القرار السياسي، بما في ذلك عن طريق استخدام الحصص الانتخابية بين الرجال والنساء (الجندرية)، وضمان أن يكون للحصص الانتخابية الأخرى دائماً أحكام تتعلق بالتكافؤ بين الرجال والنساء (الجندري).



2. التأكد من أن وضع القوانين وإنفاذها، وعملية وضع الموازنة لدينا تراعي المنظور الجندري في جميع ميادين السياسات.

 وضع الفئات الضعيفة من السكان في صميم مهامنا البرلمانية المتمثلة في التشريع، والرقابة، وتخصيص الموارد، والتمثيل.

4. وضع حد للتمييز القائم على الجندر، والعنف، وغير ذلك من الممارسات الضارة، وضمان حصول جميع النساء والفتيات على خدمات الصحة، والحقوق، والعدالة الجنسية والإنجابية.

تعزيز المساواة في مسؤوليات الرعاية بين الرجال والنساء، وتقديم المثل في مجتمعاتنا من خلال القيام بنسبة
من أعمال الرعاية اليومية لعائلاتنا، بغض النظر عما إذا كنا أعضاء برلمانيين من الرجال، أو النساء.

وإن دفع التغيير التحويلي الهيكلي من أجل المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية)، سيتطلب منا مواصلة عملنا وتعزيزه، لبناء برلمانات مراعية للمنظور الجندري. ولن تلبي برلماناتنا احتياجات العصر الحديث، وتستجيب للأزمات، وتظل أكثر صموداً إلا بتنفيذ ذلك. ولا يمكن للبرلمانات التي لا تراعي المنظور الجندري أن تعالج أوجه عدم المساواة والضعف. وعلى النقيض من ذلك، فإن البرلمانات المراعية للمنظور الجندري، التي هي بحكم تعريفها أكثر تمثيلاً، ولديها سلطة، وهياكل، وقدرات لتعزيز المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية)، تكون أكثر قدرة على عكس مسار أوجه عدم المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية)، ومعالجة أوجه الضعف.

وفي العقد الماضي، شهدنا تقدماً في مجال المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية) في البرلمانات، وفقاً لخارطة الطريق التي وضعتها خطة العمل للبرلمانات المراعية للمنظور الجندري:

- في المشاركة البرلمانية والقيادة، ازدادت نسبة النساء في البرلمان من 20 إلى 26٪. ولدى عدة برلمانات حصص داخلية لضمان تقاسم المناصب القيادية، وعضوية اللجان بالتساوي بين الرجال والنساء. وفي الوقت الحاضر، تمثل النساء نسبة 23٪ من رؤساء البرلمانات، أو الهيئات الرئاسية.

- بالنظر إلى الهياكل الأساسية البرلمانية، لدى 50٪ من جميع البرلمانات حالياً تجمع نسائي، و68٪ من جميع البرلمانات لديها لجنة للنساء أو للمساواة بين الرجال والنساء (الجندرية).



- في ما يتعلق بالسياسات الداخلية المراعية للمنظور الجندري، فإن نسبة 23٪ من جميع البرلمانات لديها الآن سياسة للمساواة بين الرجال والنساء (الجندرية) في إدارتها البرلمانية.
- ترد المزيد من الأحكام والتدابير الملائمة للأسرة لتسهيل التوازن بين العمل، والحياة مثل ترتيبات التصويت عن بعد، أو بالوكالة، ورعاية الأطفال.
- أصبح حالياً حصول العنف ضد النساء، وأشكاله وانتشاره في البرلمان معترفاً به على نطاق واسع، وبدأت بعض البرلمانات في اتخاذ إجراءات للقضاء على هذا العنف، بما في ذلك باستخدام المبادئ التوجيهية للاتحاد البرلمان الدولي للقضاء على التحيز، والتحرش والعنف ضد النساء في البرلمان.

وترد حاجة الآن أكثر من أي وقت مضى إلى برلمانات مراعية للمنظور الجندري في ظل الأزمات الأكثر إلحاحاً في المجالات السياسية، والاقتصادية، والاجتماعية، والبيئية، وهي في حد ذاتما أزمات جندرية. في مواجهة حقيقة أزمة المناخ، يجب أن يكون الفصل التالي هذا من البرلمانات المراعية للمنظور الجندري مراعياً للبيئة أيضاً، سواء أفي كيفية قيام البرلمانات بعملها اليومي، أو في النواتج، والنتائج البرلمانية. كما أتاحت التقنيات الجديدة، وتطورها السريع فرصاً جديدة يجب الاستفادة منها عندما تدعم المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية)، بدلاً من الإضرار بها.

ولا يحدث التغيير المؤسسي التحويلي نحو برلمان يراعي المنظور الجندري من تلقاء نفسه. فهو يتطلب الإرادة السياسية، والقيادة، والاستجواب الذاتي، والتخطيط الاستراتيجي، والإصلاح، والموارد، والمساءلة.

ويجب أن يكون التزامنا تجاه البرلمانات المراعية للمنظور الجندري اليوم أكثر طموحاً مماكان عليه قبل 10 سنوات. وإذ نتطلع إلى المستقبل، نتعهد باتخاذ الإجراءات الـ 10 التالية لجعل العديد من البرلمانات أكثر مراعاة للمنظور الجندري على مدى السنوات الـ10 المقبلة:

- 1. تقييم مستوى مراعاة المنظور الجندري في برلماناتنا مرتين لضمان إحراز تقدم بين المرحلتين.
- 2. إنشاء لجنة توجيهية متوازنة بين الرجال والنساء (جندرياً) لمتابعة النتائج والتوصيات الصادرة عن تقييمات مراعاة المنظور الجندري التي تتمتع بالسلطة، والموارد، والمهام اللازمة لقيادة الإصلاحات.
- 3. الاعتراف بالفروق الفردية بين النساء، وإعطاء الأولوية لإدماج الفئات الممثلة تمثيلاً ناقصاً مثل الشابات ونساء الشعوب الأصلية، والنساء ذوات الإعاقة.



- 4. إنشاء لجنة للمساواة بين الرجال والنساء (الجندرية) أو هيئة مماثلة، وتزويدها بالموارد اللازمة، وتمكينها، بحيث يمكنها مساءلة الحكومة، والبرلمان بشكل فعال، وإنشاء تجمّع نسائي يمكنه دعم النساء البرلمانيات بشكل فعّال في عملهن البرلماني.
- 5. اعتماد قواعد رسمية لإقامة توازن بين الرجال والنساء (جندري) في جميع المناصب القيادية البرلمانية، وضمان تكافؤ مشاركة النساء والرجال في جميع الأنشطة البرلمانية، وحظر اللجان، والمجموعات أحادية الجنس.
- 6. إشراك البرلمانيين الرجال وغيرهم من الرجال النشطين في النظام البرلماني للعمل كحلفاء للمساواة بين الرجال والنساء (الجندرية)، بما في ذلك من خلال رعاية مشاريع القوانين والمبادرات والإجراءات مع البرلمانيات، في جميع المجالات التشريعية، والرقابية، والتمثيلية.
- 7. ضمان توجيه عمل البرلمان في جميع الأوقات لمراعاة الفوارق، والمساواة بين الرجال والنساء (الجندرية) وتعميم مراعاة المنظور الجندري، ووضع الموازنة المراعية له.
- 8. إجراء مراجعة مراعية للمنظور الجندري للإجراءات التشريعية والمتعلقة بالموازنة، والرقابة، وكذلك للمبادرات الرامية إلى إدخال أو إصلاح التكنولوجيا البرلمانية، والتدابير الرامية إلى جعل البرلمانات أكثر مراعاة للبيئة، والمبادرات الرامية إلى إشراك المواطنين في عمل البرلمان، وذلك ضمن جملة من الأمور، وتنفيذ التوصيات ذات الصلة المنبثقة عن عمليات المراجعة هذه.
- 9. تصبح برلمانات حريصة، من خلال توفير احتياجات الرعاية الكاملة للبرلمانيين والموظفين، من الرجال والنساء، أثناء قيامهم بواجباتهم البرلمانية.
- 10. اعتماد سياسات صارمة بهدف عدم التسامح مطلقاً مع العنف ضد النساء، والتحرش الجنسي، والتنمر في البرلمان، ووضع إجراءات مستقلة، وفعالة للشكوى، مع فرض عقوبات قوية.





145th IPU Assembly

Kigali, Rwanda 11-15 October 2022



Kigali Declaration

Gender equality and gender-sensitive parliaments as drivers of change for a more resilient and peaceful world

Endorsed by the 145th IPU Assembly (Kigali, 15 October 2022)

We, Members of Parliament from around the world, gathered at the 145th IPU Assembly in Kigali, Rwanda to discuss the theme *Gender equality and gender-sensitive parliaments as drivers of change for a more resilient and peaceful world*, to celebrate the 10th anniversary of the IPU's Plan of Action for Gender-sensitive Parliaments, and to recommit to advance gender equality in our institutions and in society.

We recognize that we live in a special time, wrought with global challenges. After two years of confronting the COVID-19 pandemic, we know that crises are never gender neutral. On the contrary, crises exacerbate existing gender-based inequalities and create new ones, and put vulnerable populations in an even more precarious situation. Women and girls pay a heavy toll in situations of crisis, since gender-based discrimination and violence increase, holding back gender equality and our societies in general.

However, we take confidence knowing that our collective commitment to the Sustainable Development Goal of gender equality has led to greater attention to and respect for equal rights among men and women, and women's and girls' empowerment. We also believe that the current generation of parliamentarians is more diverse and is therefore showing even more support for the advancement of gender equality and inclusivity.

We affirm that gender equality is essential in confronting pandemics, conflicts, economic recessions and climate change. From the perspective of the economy, gender equality means equal pay, financial inclusion, universal social protection, valuing care work, and protection from discrimination and violence. Equality in the economy also means that more women participate in the work force, leading to greater prosperity and productivity. Gender equality in politics allows us to respond better to crises by taking into account the diverse and intersectional needs of all, thereby delivering more effective results. From the perspective of peace-building and diplomacy, women's leadership is a driving force, as peace agreements signed by female delegates lead to more durable peace. From the perspective of political decision-making, women leaders have been proven to drive more stringent climate action. In short, when responding to global challenges, it is more likely that no one is left behind if women participate and lead.

We note, as seen through our General Debate, that there are advancements in parliaments from around the world from which we can draw inspiration. In Kigali, at this 145th Assembly, we acknowledged that gender equality is a right for everyone, everywhere and agreed to make a step change for gender equality and to make our parliaments gender-sensitive for a more resilient and peaceful world.

To step up our action for gender equality, we will look to address profound structural gender inequalities that are driving vulnerabilities instead of building resilience. To do so, we commit to take the five following key actions:

- 1. Achieve parity in political decision-making, including by using electoral gender quotas and ensuring that other electoral quotas always have a gender parity provision.
- 2. Ensure our law-making, law-enforcement, and budgeting are gender-responsive across all policy fields.
- 3. Put vulnerable populations at the centre of our parliamentary functions of legislation, oversight, resource allocation and representation.
- 4. End gender-based discrimination, violence and other harmful practices, and ensure access to sexual and reproductive health, rights and justice for all women and girls.
- Advance equality in caring responsibilities among men and women and set an example in our societies by undertaking 50% of the daily care work for our families, regardless of whether we are male or female MPs.

Driving structural transformational change for gender equality will require us to continue and enhance our action to build gender-sensitive parliaments. It is only by doing so that our parliaments will meet the needs of the modern era, respond to crises and remain resilient. Gender-*in*sensitive parliaments cannot redress inequalities and vulnerabilities. In contrast, gender-sensitive parliaments, that are by definition more representative and have power, structures and capacities to promote gender equality, are better able to reverse gender inequalities and address vulnerabilities.

In the last decade, we have witnessed progress in gender equality in parliaments, following the roadmap set out by the *Plan of Action for Gender-sensitive Parliaments*:

- In parliamentary participation and leadership, the proportion of women in parliament has jumped from 20 to 26%. Several parliaments have internal quotas to ensure leadership positions and membership of committees are shared equally among men and women. At present, 23% of Speakers or Presiding Officers of parliament are women.
- Looking at parliamentary infrastructure, 50% of all parliaments currently have a women's caucus and 68% of all parliaments have a women's or gender equality committee.
- In terms of gender-responsive internal policies, 23% of all parliaments now have a gender equality policy in their parliamentary administration.
- There are more family-friendly provisions and measures to facilitate work-life balance such as remote or proxy voting and childcare arrangements.
- The existence, forms and prevalence of violence against women in parliament are now widely acknowledged, and some parliaments have started taking action to eliminate such violence, including by using the IPU *Guidelines for the elimination of sexism, harassment and violence against women in parliament.*

Gender-sensitive parliaments are needed now more than ever against a backdrop of ever more urgent political, economic, social and ecological crises, which are themselves gendered. Facing the reality of the climate crisis, this next chapter of gender-sensitive parliaments must also be green, both in how parliaments undertake their daily work, and in parliamentary outputs and outcomes. New technologies and their rapid development have also opened up new opportunities which must be exploited when they support rather than harm gender equality.

Transformative institutional change towards a gender-sensitive parliament does not just happen by itself. It requires political will, leadership, self-questioning, strategic planning, reform, resources and accountability.

Our commitment to gender-sensitive parliaments today must be more ambitious than it was 10 years ago. Looking forward, we pledge the following 10 actions to make many more parliaments gender-sensitive over the next 10 years:

- Assess the level of gender-sensitivity of our parliaments twice to ensure progress in-between the two milestones.
- Create a gender-balanced steering committee to follow up on the findings and recommendations of the gender sensitivity assessments that has the power, resources, and mandate to lead reforms.
- 3. Recognize the individual differences among women and prioritize the inclusion of underrepresented groups such as young women, indigenous women and women with disabilities.
- 4. Create, resource and empower a gender equality committee or similar body which can effectively hold government and parliament to account, and a women's caucus that can effectively support women MPs in their parliamentary work.
- 5. Adopt formal rules to establish gender-balance across all parliamentary leadership positions, ensure the parity of participation of women and men across all parliamentary activities, and prohibit single-sex committees and groups.
- 6. Engage men MPs and other men active in the parliamentary ecosystem to act as allies for gender equality, including by co-sponsoring bills, initiatives and actions with women MPs, across the legislative, oversight and representation fields.
- 7. Ensure that gender sensitivity, gender equality and gender mainstreaming and budgeting guide all of a parliament's work at all times.
- 8. Conduct gender audits of legislative, budgetary and oversight actions but also of initiatives aiming to introduce or reform, inter alia, parliamentary technology, measures to make parliaments greener, initiatives to engage citizens' in the work of parliament, and implement the respective recommendations from such audits.
- 9. Become caring parliaments by providing fully for the caring needs of men and women MPs and staff as they carry out their parliamentary duties.
- 10. Introduce stringent policies with the objective of zero tolerance of violence against women, sexual harassment and bullying in parliament, and establish independent and efficient grievance procedures with strong sanctions.